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1.1
GENERAL DESCRIPTION
This proposal describes product features and provides turbomachinery package specifications for the Mars 100 generator set. Presented are descriptions of the basic package configuration, ancillary systems, and installation requirements available at the time of publication.

1.2
Mars 100 GAS TURBINE PACKAGE
General Description
The Mars 100 gas turbine package is a completely integrated and fully operational package equipped with the accessories and auxiliary systems required for operation. Designed specifically for industrial service, Mars 100 generator sets are compact, lightweight units requiring minimal floor space for installation. Proven packaging designs greatly reduce installation costs, time, materials, and labor.

Package Description
The gas turbine generator set consists of an axial-flow gas turbine engine, generator, and reduction-drive gearbox. These components are installed in-line on atwo-piece heavy-steel base frame referred to as the skid. The skid is a structural steel assembly with beam sections and cross members welded together. The two sections of the skid can be separated to facilitate handling and shipment but when bolted together they form a rigid structure suitable for three-point mounting. Drip pans are included to collect any potential liquid leakage. Package connection points for fuel, lube oil, air, and water are located on the outer edge of the skid.

Electrical connections are made in onskid junction boxes. Machined mounting surfaces on the skid facilitate component alignment. The gearbox is bolted directly to the engine and coupled by means of a splined interconnecting drive shaft that eliminates the need for field alignment. The gearbox and generator are connected by means of a flexible dry-disk, shear-type coupling enclosed in a spark-proof coupling guard. Jacking points are provided to facilitate alignment of the generator to the gearbox. All package labels will be written in English.

Major Components and Systems
Major components and systems of the Mars 100 generator set include:

· Gas turbine

· Reduction-drive gearbox

· Generator

· Start system

· Fuel system

· Lubricating oil system

· Turbotronic 4 Control System

· Onskid electrical wiring

· Skid with drip pans

· Piping and manifolds

· Ancillary exhaust system

Package Electrical System Certification and Type
The onskid package electrical system will be furnished to meet the following certification requirements:

•
European Committee for Electrotechnical Standardization (CENELEC)

CENELEC, Zone 2, Group IIA Electrical System
Electrical equipment is in accordance with CENELEC standards for electrical equipment in Zone 2, Group IIA hazardous locations per Solar's specifications ES 1762 and ES 2007. Solar supplied turbine control console, variable frequency drives, and battery charger are nonexplosionproof and must be installed in a nonhazardous area.

Three-Phase and Single Phase Electrical Rating
This package will be rated for 50 Hz applications. All three-phase and single-phase motors and electrical components will have a 400 VAC, 3 Phase / 230 VAC, 1 Phase voltage rating. Unless specifically referenced in this proposal, motor starters and contactors are not provided in Solar’s scope of supply.

Package Connections
The Mars 100 generator set is supplied with self-contained systems for starting, fuel, lube oil and control. All service connections are conveniently located on the outer edge of the package skid.

(a)      All package piping is fabricated from 316L stainless steel with the exception of lube oil vent lines and any piping welded directly to a carbon steel lube oil tank or tank cover. 
1.3Mars 100 GAS TURBINE ENGINE
General Description
The two-shaft Mars 100 gas turbine engine is a completely integrated and self-contained prime mover. The gas turbine combines high performance operation with rugged industrial construction. This design philosophy allows for high efficiency performance, low maintenance, and a long service life. The Mars 100 is designed for a high degree of compliance with American Petroleum Institute (API) requirements.

SoLoNOx Combustion System
Solar’s proprietary SoLoNOx dry emissions system reduces pollution by limiting the formation of nitrogen oxides (NOx), carbon monoxide (CO), and unburned hydrocarbons (UHC). This system uses lean premix combustion to lower the maximum flame temperature and reduce pollution formation in the engine exhaust gas. Solar’s engineering staff works with the customers to meet local permitting emission requirements.

	MARS 100 GAS TURBINE SPECIFICATIONS
	

	Compressor
	

	Type
	Axial Flow

	Number of Stages
	15

	Compression Ratio
	17.7:1

	Flow (Nominal)
	41.6 kg/sec (91.8 lb/sec)

	Speed
	10,780 rpm

	Combustion Chamber
	

	Type
	Annular

	Ignition
	Torch

	Number of Fuel Injectors
	21 (Conventional Combustion) 14 (SoLoNOx Combustion)

	Power Turbine
	

	Type
	Axial

	Number of Stages
	2

	Speed
	8625 rpm (50 Hz) 8568 rpm (60 Hz)

	Bearings
	

	Radial
	4 Tilt Pad with Proximity Probes

	Thrust
	2 Tilt Pad with Resistance Temperature Device Probes

	Construction Materials
	

	Compressor Case
	

	Forward Section
	Nodular Iron

	Aft Section
	WC6 Alloy Steel

	Combustor Case
	410 Stainless Steel

	Exhaust Diffuser
	Nodular Iron

	Accessory Gear Housing
	Ductile Iron

	Protective Coatings
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Примечания: 

1. Описание пункта 1. ОБЩЕЕ ОПИСАНИЕ начинается со второй страницы, а не с 4, как указано в содержании.
2. Если пункты содержания 1.1 – 1.14 относятся к пункту содержания 2. КОМПЛЕКТНАЯ УСТАНОВКА ГАЗОВОЙ ТУРБИНЫ,  то я предполагаю, что их нумерация должна быть 2.1 – 2.14 

1.1
ОБЩЕЕ ОПИСАНИЕ

Данное предложение описывает характеристики продукта и содержит спецификации по комплектной установке турбины для генераторной установки Марс 100. Данное описание относится к конфигурации базового комплекта, вспомогательным системам, и требованиям по монтажу, действительным на момент публикации.

1.2 КОМПЛЕКТНАЯ ГАЗОТУРБИННАЯ УСТАНОВКА Марс 100

Общее описание

Комплектная газотурбинная установка Марс 100 – это полностью интегрированный и готовый к пуску в работу комплект, оборудованный приборами и вспомогательными системами, необходимыми для функционирования. Разработанные конкретно для промышленной эксплуатации газотурбинные генераторные установки Марс 100 – это малогабаритные, облегченные комплексы, занимающие минимальную  площадь при монтаже. Испытанная блочная  конструкция позволяет существенно сократить затраты времени, материалов, труда и стоимость монтажа.

Описание комплекта

Газотурбинная генераторная установка состоит из газотурбинного двигателя с осевым компрессором, генератора и редуктора.  Эти компоненты монтируются в одну линию на тяжеловесный стальной монтажный каркас называемый рамой. Рама представляет собой металлоконструкцию, сваренную из профильных и поперечных балок. Две секции рамы могут быть разъединены, чтобы облегчить манипулирование и транспортировку, либо соединены образуя жесткую конструкцию, предназначенную для крепления в трех точках. В комплектацию включены поддоны, для сбора любой потенциальной утечки. Точки подсоединения подачи топлива, масла для смазки, воздуха и воды расположены на внешней кромке рамы.  

Электрические разъемы расположены в щитках питания встроенных в раму. Проточенные монтажные поверхности рамы облегчают подгонку компонентов. Редуктор монтируется непосредственно к турбине и соединяется закрытой   зубчатой   муфтой, исключая

необходимость  в  регулировке  соосности  на  месте  монтажа. Редуктор и генератор соединены сухой дисковой  муфтой, валы соединяются закрытой зубчатой муфтой с искробезопасным кожухом. Выставление соосности генератора по редуктору обеспечивается регулировочными болтами. Все упаковочные этикетки выполнены на английском языке.

Главные компоненты и системы

В состав генераторной установки Марс 100 входят:

· Газовая турбина

· Редуктор

· Генератор

· Система пуска

· Система питания топливом

· Система смазки

· Система управления Turbotronic 4 

· Электрическая разводка на монтажной раме

· Монтажная рама с поддоном для сбора утечек

· Система труб и коллекторов

· Вспомогательная выхлопная система

Электротехническая часть. Сертификация и типы.

Электротехническая часть поставляется в соответствии со следующими требованиями к сертификации:

· Европейский комитет по стандартизации в электротехнике (ЕКСЭЛ) 

ЕКСЭЛ, электрическая система зоны 2 группы IIА

Электрическое оборудование смонтированное на монтажной раме соответствует электротехническим стандартам ЕКСЭЛ для опасных участков зоны 2 группы IIА по спецификациям фирмы Solar ES 1762 и ES 2007. Щит управления турбины, 
частотно-регулируемые приводы и зарядный агрегат батареи поставляемые фирмой Solar не являются взрывозащищёнными и монтируются на безопасном участке.

Трехфазные и однофазные расчётные электрические характеристики

Данный комплект рассчитан для сетей с частотой 50 Гц. Все трехфазные и однофазные электродвигатели и электрические компоненты имеют номинальное напряжение 400В, трехфазный/230В, однофазный. Если не указаны иные условия, данное предложение фирмы Solar не включает поставку пускателей с сервомотором и замыкателей.

Газотурбинная генераторная установка Mars 100 поставляется в комплектации с полностью функционирующими системами пуска, питания топливом, смазывания и управления. Механические соединения для подключения агрегата  к  системам  станции удобно размещены по внешнему контуру рамы.

(а)
Все трубопроводы комплекта произведены из нержавеющей стали марки 316L, за исключением трубопроводов системы смазки и труб, приваренных непосредственно к маслобаку, выполненному из углеродистой стали, либо крышке бака. 

1.3 ГАЗОТУРБИННЫЙ АГРЕГАТ Mars 100

Общее описание

Двухвальный газотурбинный агрегат Mars 100 представляет собой полностью интегрированный и готовый к эксплуатации источник энергии. Газовая турбина сочетает в себе высокую производительность и надежность конструкции. Данная концепция проектирования позволяет достичь высокой эффективности работы, низких эксплуатационных расходов, и долговечности. Mars 100 создан в соответствии с требованиями Американского института нефтепродуктов (АИН).

Система сжигания топлива SoLoNOx
Запатентованная система сухого подавления выбросов SoLoNOx фирмы Solar сокращает  загрязнение, ограничивая образование азотных окислов (NOx), угарного газа (CO), и несгоревших остатков углеводородов (НУВ). Данная система использует предварительно приготовленную бедную смесь, что снижает максимальную температуру сгорания и образование загрязнения в составе выхлопа двигателя. Инженерно-технический персонал фирмы Solar также индивидуально работает с клиентами различных регионов, чтобы оборудование соответствовало местным требованиям к допустимому уровню выбросов.

	СПЕЦИФИКАЦИИ ГАЗОВОЙ ТУРБИНЫ MARS 100
	

	Компрессор
	

	Тип
	Осевой

	Число ступеней
	15

	Степень сжатия
	17.7:1

	Расход (номинальный)
	41.6 кг/сек (91.8 lb/сек)

	Скорость вращения  
	10,780 об/мин

	Камера сгорания
	

	Тип
	Кольцевая

	Воспламенение
	Горелка

	Число узлов топливных форсунок
	21 (стандартный сгорание) 14 (сгорание SoLoNOx)

	Турбина
	

	Тип
	Осевая

	Количество ступеней
	2

	Скорость вращения
	8625 об/мин (50 Hz) 8568 об/мин (60 Hz)

	Подшипники
	

	Радиальные
	4 шарнирных вкладыша с датчиком  приближения 

	Упорный
	2 шарнирных вкладыша с резистивным температурным зондом

	Материалы
	

	Кожух компрессора
	

	Передняя секция
	Чугун с шаровидным графитом

	Кормовая секция
	Стальной сплав WC6 

	Кожух камеры сгорания
	Нержавеющая сталь410

	Выходной диффузор
	Чугун с шаровидным графитом

	Корпус зубчатого колеса вспомогательного привода
	Высокопрочный чугун

	Защитные покрытия
	


